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نف�ت ۹۸  ب�دون  اقتص�ادي  بان�ك مرك�زي رش�د  درحال�ي 
را مثب�ت ۱/۱ درص�د اع�ام ك�رده ك�ه مرك�ز آم�ار پي�ش از 
اي�ن رش�د اقتص�ادي را منف�ي 0/6 درص�د اع�ام ك�رده ب�ود. 
»رشد اقتصادي بدون نفت مثبت شد« اين خبري است كه از سوي عبدالناصر 
همتي، رئيس كل بانك مركزي اعلام شده است، همتي تأكيد دارد كه در سال 
98 رشد اقتصادي بدون نفت مثبت 1/1 درصد شده است، ضمن اينكه رشد 

اقتصادي با نفت منفي 6/5 درصد بوده است. 
اين آمار درحالي از سوي بانك مركزي به عنوان رشد اقتصادي سال 98 
اعلام مي شود كه پيش از اين مركز آمار نرخ رش��د اقتصادي سال 98 را 
منفي 7 درصد اعلام و تأكيد كرده بود رشد اقتصادي بدون نفت نيز منفي 
0/6 درصد بوده است. اين اولين بار نيست كه آمار مركز آمار و بانك مركزي 
نه تنها همخواني ندارند، بلكه اختلاف فاحش نيز دارند، اين اختلاف آماري 
بارها در محاسبه تورم نيز مشاهده شده است.  اما نكته مهم اينجاست كه 
با دستور رئيس جمهور، مرجع آماري اعلام و انتشار آمارهاي اقتصادي، 
مركز آمار بوده و بانك مركزي نبايد به انتشار آمارهاي اقتصادي بپردازد، 
البته اين درحالي اس��ت كه رئيس كل بانك مركزي تلاش دارد با انتشار 
چكيده اي از آمارهاي اين بانك در صفحه شخصي خود، مرجعيت آماري 

بانك مركزي را حفظ كند. 
به گزارش تسنيم، بانك مركزي با حكم ش��وراي  عالي آمار ديگر نمي تواند 
آمارهاي اقتصادي از جمله تورم و رشد اقتصادي و... را به عنوان مرجع آماري 
اعلام كند، البته ريشه اين حكم به اختلاف قديمي مركز آمار و بانك مركزي 

در خصوص شاخص هاي اقتصادي برمي گردد. 
اختلاف آماري بان��ك مركزي و مرك��ز آم��ار در اوج بح��ران اقتصادي و 
رش��د افسارگس��يخته قيمت ها موجب ش��د تا رئيس جمهور وارد ميدان 
ش��ود و رس��ماً دس��تور منع انتش��ار آمارهاي بانك مركزي را صادر كند، 
در س��ال هاي اخير بنا به تفاوت هاي ش��اخص هاي آمارگي��ري، آمارهاي 
اقتصادي بانك مركزي از وضعي��ت تورم و ديگر ش��اخص هاي اقتصادي 
 مرتبط ب��ا زندگ��ي م��ردم بالات��ر از آماره��اي مرك��ز آم��ار و نزديك به 
واقعيت بود. رشد افسارگسيخته قيمت ها در كشور طي سال هاي قبل موجب 
شد تا بانك مركزي هم براي انتشار آمارهاي مربوط به شاخص هاي اقتصادي 
به مش��كل بخورد! البته همان طور كه در بالا اشاره كرديم، مشكل در تهيه 
آمار نيست بلكه مشكل در انتشار اين آمارهاست كه به تازگي رقم هاي شان 
نجومي شده است. علت واقعي عدم انتشار آمار از سوي بانك مركزي، مخالفت 
رئيس جمهور است؛ آقاي روحاني آن طور كه محمدباقر نوبخت مي گويد از 

تناقض هاي آماري بين مركز آمار و بانك مركزي ناراحت است. 
با وجود اين، اما رئيس كل بانك مركزي با انتش��ار چكي��ده اي از آمارهاي 
اقتصادي بانك مركزي در صفحه شخصي خود تلاش دارد مرجعيت آماري 
اين بانك را با چنگ و دندان حفظ كند، اين درحالي است كه بانك مركزي 

رسماً از انتشار اين آمارها منع شده است.

به دليل اجرا نكردن تعهدات ارزي
 تشكيل پرونده ۹۷ ميليون دلاري 

براي ۴۱ شرکت مواد غذایي
مديركل امور حقوقي و تعزيرات سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنن�دگان، از تش�كيل پرون�ده ۹۷  ميلي�ون دلاري 
4۱ ش�ركت ب�ه دلي�ل اج�را نك�ردن تعه�دات ارزي خب�ر داد. 
سيد مجتبي سجادي با اعلام تشكيل پرونده تخلفاتي 97 ميليون دلاري 
براي ۴1 شركت فعال در زمينه محصولات كشاورزي و مواد غذايي گفت: 
پرونده ه��اي مذكور در ارتب��اط با اجرا نك��ردن تعه��دات واردكنندگان و 
توليدكنندگان در قبال دريافت ارز تشكيل  و توسط اداره كل امور حقوقي 
و تعزيرات سازمان حمايت به ادارات كل تعزيرات حكومتي استان ها ارسال 

شده است. 
وي با تأكيد بر ضرورت نظ��ارت بر دريافت كنندگان ارز رس��مي افزود: در 
سال هاي اخير ارز رسمي غالباً به منظور واردات كالا هاي اساسي و مهم به 
شركت ها تخصيص يافته است كه تخلف در اين خصوص آثار مستقيمي بر 

معيشت شهروندان دارد. 
وي با بيان اينكه شركت هاي موصوف به منظور واردات محصولات كشاورزي 
و مواد غذايي، بيش از 97ميليون دلار ارز رسمي از بانك دريافت كرده اند، 
گفت: اين ميزان تخلف صرفاً در خصوص محصولات كشاورزي و مواد غذايي 

بوده و حاصل بررسي هاي مستمر كارشناسان اين سازمان است. 
سجادي ضمن تأكيد بر استمرار نظارت سازمان حمايت در ارتباط با عملكرد 
دريافت كنندگان ارز رسمي افزود: در ماه هاي گذشته دستگاه هاي مختلف 
نظارتي اهتمام جدي در برخورد با متخلفان ارزي داش��ته اند كه سازمان 
حمايت نيز در حيطه اختيارات خود با همه توان و ظرفيت نسبت به نظارت و 

تشكيل پرونده در اين خصوص اقدام كرده است. 
وي همچنين گفت: با تعامل صورت گرفته ميان س��ازمان حمايت و بانك 
مركزي اقدامات مؤثري در راستاي شناسايي شركت هاي دريافت كننده ارز 
صورت پذيرفته است كه با همكاري شعب تعزيرات حكومتي در صدور آرا، 

شاهد استرداد اين مبالغ به بيت المال خواهيم بود. 
........................................................................................................................

 نبود پلاك فعال در هر خانواده
 شرط جدید براي خرید فوري خودرو

كميته خودرو نبود پاك فعال در هر خانواده را شرط جديد براي 
شركت متقاضيان در طرح فروش فوري خودروسازان اعام كرد. 
به گزارش خبرگزاري صدا وسيما، در جلس��ه كميته خودرو كه با حضور 
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت، نمايندگان دستگاه هاي نظارتي 
و خودروس��ازان برگزار ش��د، عدم خريد خودرو ظرف ۴8 ماه گذش��ته از 
خودروس��ازان و دارا نبودن پلاك فعال در هر خانواده، شروط جديد براي 
ثبت نام متقاضيان در فروش فوق العاده تابس��تان خودروس��ازان تعيين 
شد.  در اين جلسه علاوه بر بررسي روند توليد خودرو، مقرر شد تا موضوع 
تخصيص ارز مورد نياز ترخيص قطعات خودرو با هماهنگي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، بانك مركزي و گمرك ايران مورد پيگيري واقع شود. اقدام 
براي تكميل ۴5 هزار دستگاه خودروي موجود در كف كارخانه ها از جمله 
ديگر مصوبات كميته خودرو بود.  موضوع قيمت خودرو نيز يكي از مباحث 
مطرح شده در جلسه كميته خودرو بود كه بر اساس آن مقرر شد تا جلسات 
مشتركي از سوي سازمان گسترش و نوسازي صنايع ايران و سازمان حمايت 
با شوراي رقابت برگزار شود.  كاهش ارزبري و افزايش ساخت داخل قطعات 
خودرو، از جمله مصوبات ديگر كميته خودرو بود كه بر اس��اس آن مقرر 
شد تا در جلس��ات بعدي كميته خودرو، موضوع ساخت داخلي و كاهش 
ارزبري صنعت خودروي كشور مورد بحث و بررسي قرار گيرد، ضمن اينكه 
خودروسازان مكلف شدند تا فهرست قطعات داراي ارزبري و ميزان ارز مورد 
نياز آنها را به صورت هفتگي به كميته خودرو گزارش دهند.  در اين جلسه 
همچنين خودروس��ازان اعلام كردند: توليد و تحويل گروه صنعتي ايران 
خودرو به ترتيب با 18 درصد و 50 درصد رش��د و تحويل محصولات گروه 

خودروسازي سايپا نيز با 55 درصد افزايش مواجه بوده است. 
........................................................................................................................

 سرپرست مرکز اصناف: گران فروشي را 
در ميوه هاي نوبرانه تأیيد نمي کنم!

در حالي كه رئيس اتحاديه بارفروشان به گراني قيمت ميوه اذعان دارد، 
سرپرس�ت مركز اصناف ايران مي گويد،  گران فروشي را در ميوه هاي 
نوبرانه تأييد نمي كند و بايد ابتدا قيمت تمام شده ميوه بررسي شود. 
سرپرس��ت مركز اصناف در مصاحبه با خبرگزاري صدا و سيما در پاسخ به 
اين پرس��ش كه آيا خودتان ميوه خريد مي كنيد؟ و آيا ميوه گران هس��ت 
يا خير؟ افزود: قطعاً ميوه خريد مي كن��م، اما نمي توانم تأييد كنم كه گران 

هست يا خير. 
جمشيد گلپور در پاسخ به اين پرسش كه آيا زردآلو كيلويي ۴5 هزار تومان به 
نظر شما گران هست يا خير؟ گفت: به نظر من بايد ببينيم قيمت تمام شده 
كالا چگونه است؟ اگر اين وسط كسي دارد سوء استفاده مي كند با او برخورد 
مي كنيم. البته من اكنون هيچ ادعايي نمي كنم كه گران فروشي دارد صورت 
مي گيرد يا خير، بلكه بايد ببينيم شرايط هزينه تمام شده كالا چگونه است. 

گلپور در پاسخ به اين پرسش كه آيا هنوز بررسي نكرده ايد قيمت ها گران 
است يا خير؟ افزود: هنوز بررسي نكرد ه ام و اكنون هم نمي توانم ادعا كنم كه 

چنين تخلفي دارد صورت مي گيرد. 
در ادامه خبرنگار ما پرسيد: مردم در مضيقه هستند و ميوه به وفور داريم، اما 
در سطح شهر هر كسي ميوه را به هر قيمتي كه دلش مي خواهد مي فروشد، 
بايد فكري كرد. چه كسي متولي است؟ آيا بازرسان اصناف به بازار مراجعه 

مي كنند؟ آيا شما نظارتي داريد؟
سرپرست مركز اصناف و بازرگانان وزارت صمت گفت: من فقط يك جمله 
مي گويم هر كسي و هر شهروند محترمي احس��اس كرد كالايي خريده و 
گران فروشي صورت گرفته، گزارش كند. بازرسان ما ۲۴ ساعته گزارشات را 
دريافت و رسيدگي مي كنند. در مورد ميوه هم اگر بازرسان ما بررسي كنند و 

احراز شود كه گران فروشي صورت گرفته برخورد مي كنند. 
آقاي گلپور در پاسخ به اين پرسش كه آيا بازرس��ان، خود براي بازرسي به 
بازار نمي روند و بايد حتماً گزارش شود كه مراجعه كنند؟ افزود: اولويت ما 
رسيدگي به شكايات است، جايي شايد بازرس نداشته باشم كه برود يا مطلع 
نيستم، بنابراين كسي كه خريد كرده اگر احساس كرد به او گران فروخته اند، 
گزارش كند. ما در اولويت رسيدگي مي كنيم. البته در برنامه ما رسيدگي و 

بازرسي از همه اماكن وجود دارد. 
   اتحاديه بارفروشان: قيمت ميوه بايد كاهش يابد

برخلاف نظر سرپرس��ت مركز اصناف ايران، رئيس اتحاديه بارفروش��ان با 
تأكيد براينكه گراني قيمت ميوه غير منطقي است، افزود: با توجه به توليد 
قابل توجه ميوه، قيمت اين محصولات بايد در هفته جاري ۲0 درصد كاهش 

داشته باشد. 
مصطفي دارايي نژاد با اش��اره به اينكه در حال حاضر نوبرانه اي وجود ندارد 
و زمان نوبرانه بودن ميوه ها تمام شده اس��ت، افزود: گيلاس كيلويي ۲0 تا 
۳0 هزار توماني مورد تأييد ما نيست و اين قيمت ها بايد در هفته جاري تا 
۲0 درصد كاهش يابد. وي با بيان اينكه گيلاسي كه در ميدان عمده فروشي 
با قيمت ۲0 هزار تومان عرضه مي شود بايد در واحد هاي صنفي با ۳0 درصد 
سود به قيمت ۲7 هزار تومان به فروش برسد، گفت: زردآلو در ميدان عمده 
فروشي از 7 تا ۲۲ هزار تومان عرضه مي شود كه زردآلوي ۲۲ هزار توماني ميوه 
بسيار با كيفيت فلكه شيراز است كه با ۳0 درصد سود بايد ۲8 هزار تومان به 

دست مصرف كننده برسد كه البته اين اتفاق نمي افتد. 
رئيس اتحاديه بارفروشان با اشاره به افزايش 10 درصدي قيمت هزينه تمام 
شده توليد ميوه در باغات ادامه داد: امسال هزينه كشاورزان افزايش يافته 
به نحوي كه برداشت هر كيلو ميوه در زمين كشاورزي حدود 5 هزار تومان 

تمام مي شود. 

اگرچه گ�زارش مديريت داراي�ي عظيمي 
به نام س�هام عدال�ت در س�ال هايي كه به 
گفت�ه يك نماين�ده مجلس به دس�ت يك 
گروه 250 نفره مديريت مي شد،  سال هاي 
بعدي كه به دست نمايندگان دولت يازدهم 
و دوازده�م مديري�ت ش�د، در اختيار 50 
ميليون مشمول س�هام قرار نگرفت، اما به 
گفته يك نماينده مجلس، دولت 250هزار 
ميلي�ارد توم�ان از پرتف�وي اوليه س�هام 
عدالت را به س�ود خ�ود مص�ادره كرده و 
طرح دوفوريتی از سوی نمايندگان مجلس 
برای اعطای سهام عدالت به جاماندگان به 
هيئت رئيس�ه مجلس تقديم ش�ده است. 
به گ��زارش ج��وان،  تاكن��ون هي��چ گزارش 
مبس��وطي از طرح س��هام عدالت براي تنوير 
افكار عمومي منتش��ر نشده اس��ت، حتي 50 
ميليون نفر صاحب سهام عدالت نيز نمي دانند 
در 10 الي 1۴سال گذش��ته چه بر سر دارايي 
آنها آمده اس��ت. در اين ميان برخي از علماي 
علم اقتصاد مي گويند چطور ب��ا وجود اينكه 
تورم عمومي در اقتصاد ايران طي س��ال هاي 
86 تا 96 صدها درصد بوده و در اين مدت نيز 
بازدهي بازار سرمايه صدها درصد بوده است، 
اما مديريت كنندگان پرتفوي سهام عدالت كه 
بيش از 50 شركت بورسي و غيربورسي مهم را 
مديريت مي كردند، نتوانستند در اين 10 سال 

يك ميليون تومان سودسازي كنند؟!
هنوز ابهامات زي��ادي پيرامون طرح س��هام 
عدالت وجود دارد، داراي��ي عظيمي كه هفت 
س��ال آن را نمايندگان ش��ركت هاي استاني 
س��هام عدالت مديريت كردند و هفت س��ال 
نيز مديريت اين دارايي در شركت هاي سهام 
عدالتي در اختي��ار مديران دول��ت يازدهم و 
دوازدهم ق��رار گرفت، اما بايد يادآور ش��د كه 

انتق��ال مديريت س��هام از مدي��ران قبلي به 
مدي��ران فعلي به اين س��ادگي ها نب��ود و در 
مجامع برخي از شركت ها كار به دعواي شديد 
نيز كش��يد. براي اينكه متوجه رانت مديريت 
دارايي عظيم��ي در حد دهها ه��زار ميليارد 
تومان در بهترين ش��ركت هاي اقتصاد ايران 
شويم، بد نيس��ت به عقب برگرديم و سخنان 

يك نماينده مجلس را مرور كنيم.
   مقابله با گروه 250 نفره مديريت كننده 

سهام عدالت
محمدرض��ا پورابراهيم��ی در گفت وگويي با 
تسنيم در سال 9۳ با بيان اينكه سهام عدالت 
تبديل به يك موضوع بغرنجی در اقتصاد كشور 
شده، گفته بود: با يك هدف خير توزيع عادلانه 
ث��روت و دارايی ه��ا در جامعه انجام ش��د، اما 
عمليات اجرايی سهام عدالت به يك وضعيت 
بسيار بغرنج در اقتصاد ايران تبديل شده است 
كه از يك طرف بزرگ ترين شركت های فعال 
در اقتصاد كشور كه عمدتاً شركت های بورسی 
ما هستند به نام سهام عدالت شده كه در واقع 
يك برگ كاغذ ه��ای بی خاصيت براي مالكان 
اصلي شان است و از طرف ديگر سهام عدالت 

در دست ۲50 نفر است.
 عضو كميس��يون اقتصادی مجلس با اش��اره 
به اينكه اين ش��ركت ها نمی توانن��د افزايش 
س��رمايه بدهند، عنوان كرده ب��ود:  طرح های 
توسعه ای همه شركت ها به خاطر عدم امكان 
افزايش منابع از محل س��هام عدالت بابت ۴0 
درصد س��هام روي زمين مانده است. از طرف 
ديگر اينها به كسی پاسخگو نيستند، حتی يك 
نفر از اعضای هيئت مديره ۲50 ش��ركت  هم 

پاسخگو نيست.
اگرچه پورابراهيمی در س��ال 9۳ پيش بيني 
كرده بود كه در آينده شاهد اتفاقات ناگواری 

در خص��وص پرونده هاي اقتصادی و مفاس��د 
اقتص��ادی از مح��ل مديريت س��هام عدالت 
هس��تيم، اما بدون اينكه گ��زارش عملكرد يا 
تحقيق و تفحص از س��هام عدال��ت به اطلاع 
صاحبان سهام برس��د، مقوله س��هام عدالت 

مسكوت ماند.
برخي معتقدند ش��ايد مفاس��دي در رابطه با 
مديريت سهام عدالت در ش��ركت ها رخ داده 
و كس��ي آن را پيگيري نكرده است، اما هرچه 
اتفاق افتاده باش��د قابل هضم نيست كه يك 
دارايي عظيمي به نام س��هام عدالت در بيش 
از 10 س��ال نتواند صددرصد سودسازي كند 
تا سهام به طور كامل به مردم اعطا شود. تازه 
وقتي سخن از مفسده در مديريت سهام عدالت 
در ميان اس��ت بايد ديد در رابط��ه با ثبت نام 
اشخاصی كه علي القاعده بايد مشمول دريافت 
سهام می ش��دند و از قلم افتاده اند، مفسده اي 

شكل گرفته است يا خير؟ 
از اين رو جا دارد يك گ��روه تحقيق و تفحص 
از عملكرد مديران س��هام عدالت طي بيش از 
10 سال گذشته گزارشي را براي تنوير افكار 

عمومي تهيه كند.
با توجه به اينكه سبد سهام عدالت در  سال هاي 
ابتدايي توسط شركت هاي تعاوني استاني سهام 
عدالت مديريت می شد و از زمان روي كار آمدن 
دولت يازدهم و دوازدهم نيز مديران دولتي اين 
سهام را در شركت ها مديريت كردند، بايد ديد 
چرا در اين مدت خروجي س��هام عدالت بسيار 
ناچيز بوده اس��ت و سودس��ازي ناچيز تا جايي 
ادامه يافته كه دولت مدعي شده بخشي از حقوق 
دولت از محل بازدهي پرتفوي سهام عدالت به 
خزانه واريز نشده اس��ت. از اين رو به گفته يك 
نماينده مجل��س ۲50 هزار ميلي��ارد تومان از 

سهام عدالت را دولت مصادره كرده است.

  طرح سهام عدالت جاماندگان در هيئت 
رئيسه مجلس

طرح دوفوريتی از سوی نمايندگان مجلس برای 
اعطای سهام عدالت به جاماندگان به هيئت رئيسه 

تقديم شده است.
 حسينعلی حاجی دليگانی در گفت وگو با فارس، 
در مورد س��هام عدالت جامان��دگان گفت: طرح 
دوفوريتی از سوی نمايندگان مجلس برای اعطای 
سهام عدالت به  جاماندگان و ۲ ميليون نفری كه 
كارت سهام عدالت دارند، اما به عنوان سهامدار 
عدالت در سامانه سازمان خصوصی سازی شناخته 
نش��ده اند به هيئت رئيس��ه مجلس تقديم شده 

است.
به گفته وی، بر اساس قانون سهام عدالت قرار بود 
به ش��ش دهك كم درآمد جامعه اختصاص پيدا 
كند كه متأس��فانه در دولت دهم اين مسئله به 
صورت قشری و سطحی پذيرفته شد، به همين 
دليل برخی از اقشار ضعيف و كم درآمد جامعه در 
شمار سهامداران عدالت قرار نگرفتند، در حالی 
كه برخی كارمندان با درآمد مناس��ب در دولت 

سهامدار عدالت شده اند.
عضو هيئت رئيس��ه مجلس گف��ت: دولت بايد 
شرايطی برای ثبت نام افراد كم درآمد جامعه برای 

تقاضای سهام عدالت فراهم كند.
وی عنوان كرد: مجلس دهم نيز كمی كوتاهی كرد 
و كميسيون اقتصادی مجلس قبل به موقع طرح 
سهام عدالت و لايحه دولت را به دستور كار نرساند. 
اگر آن زمان نمايندگان مجلس تلاش می كردند به 
خاطر اينكه در لايحه دولت برای سهام عدالت آمده 
بود بار مالی آنچنانی نداشت و می توانست مشكل 
جاماندگان سهام عدالت را حل كند، اما امروز در 
قالب طرحی از سوی نمايندگان با دوفوريت مطرح 

شده كه احتمالاً بار مالی خواهد داشت.
عضو هيئت رئيسه مجلس همچنين گفت: متأسفانه 
دولت هم از ش��رايط سوءاس��تفاده كرد و نيمی از 
ارزش سهام عدالت را كه قبلًا به نام مردم شده بود به 
بهانه های مختلف به نام خود برگرداند و در اين زمينه 
عددی بالغ بر ۲50 هزار ميليارد تومان از سهام عدالت 
مردم را به نام خود مصادره كرد و سهام يك ميليون 
 تومانی مردم را در نهايت 5۳۲ هزار تومان به مردم 

برگرداند.
نماينده شاهين ش��هر، ميمه و برخوار در مورد 
اينك��ه اكنون ۲ ميلي��ون دارن��ده كارت  پرس 
ش��ده س��هام عدالت وج��ود دارد كه س��امانه 
خصوصی س��ازی آنها را ب��ه عنوان س��هامدار 
نمی شناس��د، خاطرنش��ان كرد: اين مس��ئله 
به خاطر اختلاف��ی بوده كه بين ش��ركت های 
تعاونی شهرس��تانی س��هام عدالت و سازمان 
خصوصی سازی ايجاد شده و حدود 1/5ميليون 
نفر در كشور اين مشكل را دارند، در حالی كه حق 
با مردمی است كه كارت پرس شده سهام عدالت 
را در اختيار دارند ي��ا آن موقع به دفاتر خدمات 
الكترونيك و شركت های تعاونی سهام عدالت 
مراجعه كرده و اس��م آنها در آنجا ثبت شده، اما 

اكنون سهامدار عدالت شناخته نمی شوند.
وی همچنين با بيان اينكه هنوز كميسيون های 
تخصصی مجلس تشكيل جلسه نداده اند، گفت: 
 قرار است طرح دوفوريتی اعطای سهام عدالت 
به جاماندگان به كميسيون اقتصادی مجلس 

ارجاع شود. 

هادی غلامحسینی
   گزارش  یک

اصلاح سندمالي حكمراني 
با توجه ب�ه اينكه برخ�ي از كارشناس�ان اقتص�ادي يك�ي از دلايل 
افزايش 600ه�زار ميلي�ارد توماني نقدينگي در س�ال ۹۸ را س�لطه 
مالي دول�ت و ش�ركت هاي دولتي بر سيس�تم بانكي جه�ت جبران 
كسري بودجه معرفي مي كنند، يك نماينده مجلس بر ضرورت تاش 
كميسيون برنامه و بودجه براي اصاح س�اختاري بودجه تأكيد كرد. 
سيد شمس الدين حسيني بر ضرورت تلاش كميسيون برنامه و بودجه براي 
اصلاح ساختاري بودجه تأكيد كرد و گفت: تركيبي از متخصصان مجرب و 
درعين حال جوانان با تحصيلات عالي در ميان اسامي متقاضي عضويت در 

كميسيون بودجه به چشم مي خورد. 
نماينده مردم تنكابن، رامس��ر و عباس آباد در مجلس شوراي اسلامي در 
حساب توييتري خود به اسامي و سوابق منتخبان كميسيون برنامه بودجه و 
محاسبات اشاره كرد و گفت: به اسامي و سوابق همكاران در كميسيون برنامه 
و بودجه و محاسبات مجلس كه دقت مي كنم، اميدواري ام مضاعف مي شود. 
تركيبي از متخصصان مجرب و درعين حال جوانان با تحصيلات عالي به 
چشم مي خورد.  وي ادامه داد: بايد براي اصلاح ساختاري بودجه در مقياس 

يك سند حكمراني تلاش شود. 
........................................................................................................................

 تحقيق و تفحص از نحوه تخصيص ارز 
به کالاهاي اساسي 

ي�ك نماين�ده مجل�س از كلي�د خ�وردن تحقي�ق و تفح�ص 
از نح�وه تخصي�ص ارز ب�ه كالاه�اي اساس�ي خب�ر داد. 
شهباز حسن پور بيگلري، نماينده مردم س��يرجان و بردسير در مجلس در 
گفت وگو با خانه ملت، از كليد خوردن تحقيق و تفحص از بانك مركزي خبر 
داد و گفت: اين تحقيق و تفحص در زمينه نحوه تخصيص ارز ۴۲00 توماني 
به كالاهاي اساسي و همچنين ميزان ارزي كه بعد از تخصيص هنوز به بانك 

مركزي بازنگشته است، انجام مي شود. 
وي ضمن تأكيد بر لزوم تسريع در تعيين و تكليف بازگشت ارزهاي صادراتي 
مخصوصاً در شرايطي كه كشور با تحريم هاي دشمنان روبه رو است، اظهار 
كرد: مسئولان نظام بانكي كشور بايد با استفاده از ساز و كارهاي مشخص 
روند عرضه و تقاضاي ارز را در بازار مديريت كنند و اينگونه نباشد كه سرنوشت 

ارزهاي دولتي شفاف نباشد. 
حسن پور بيان كرد: براساس گزارش تفريغ بودجه سال  97 و ديوان محاسبات 
هنوز مبلغ قابل توجهي از ارز يارانه اي تعيين تكليف نشده و به بانك مركزي 
بازنگشته اند.   نماينده مردم سيرجان و برد سير در مجلس تصريح كرد: همتي 
مدير كل بانك مركزي در ابتداي حضور خود در اين سمت به خوبي وارد عمل 
شد اما ظاهراً كندي دولت بر روي عملكرد وي هم تأثيرگذار بوده است، با توجه 

به توان همتي، انتظار بيشتري براي مديريت بازار ارز داريم.
........................................................................................................................

انتقال معامله گران طلا  از نيویورك به لندن
در حالي كه گفته مي ش�ود امريكا يكي از بزرگ ترين دارندگان طاي 
دنياست، اما طی يكی، دو ماه گذش�ته فاصله قيمت طا در بازار لندن 
و نيويورك حدود 40 بار بالا رفت و اين مس�ئله باعث ش�د بسياری از 
معامله گران بازار طا از نيوي�ورك به لندن بروند. در اين ميان رش�د 
قيمت جهاني طا به محدوده ۱۷30 دلار در هر اونس رس�يده اس�ت.

به گ��زارش ف��ارس به نق��ل از بلومب��رگ، به دليل ش��رايط پي��ش آمده 
در ب��ازار جهان��ی ط��لا، ب��ورس فل��زات گرانبه��ای لندن مدتی اس��ت 
 توانس��ته ج��ای نيوي��ورك را به عن��وان مركز اصل��ی معام��لات طلا در 
جهان بگيرد. در فصل بهار سال جاری بيش از ۴0 بار شاهد بالا رفتن فاصله 
قيمت بين بورس نيويورك و بورس لندن بوديم و همين امر باعث ش��ده 
بسياری از فعالان و معامله گران، بازار نيويورك را رها كنند و به سمت معامله 
در بازار فلزات گرانبهای لندن بروند. روت كروول،  مدير انجمن بازار طلای 
لندن می گويد طی ماه های گذش��ته ميزان معامله طلا در بورس لندن از 
نيويورك پيشی گرفته است.حجم معاملات طلا در بورس لندن به بالاترين 
ميزان از ماه نوامبر ۲018 تاكنون رس��يده كه نش��ان می دهد بسياری از 

معامله گران بستر معاملاتی خود را از نيويورك به لندن تغيير داده اند.
شيوع ويروس كرونا بسياری از ش��ركت های فرآوری طلا را مجبور كرده تا 
توليد خود را متوقف كنند. از طرف ديگر توقف پروازهای بين المللی كه محل 
اصلی رد و بدل شدن طلا در جهان به شمار می رود نيز حمل و نقل آن را با 
مشكل مواجه كرده است. از سويی بحران در بازارهای بين المللی بسياری 
از سرمايه داران را به س��مت خريد طلا به عنوان سرمايه گذاری ايمن سوق 

داده است.

رئيس س�ازمان عش�اير با بي�ان اينكه قيمت 
مناسب گوش�ت كيلويی ۷0 هزار تومان است، 
 گفت: عش�اير به به�ره وری 33 درص�دی در 
اس�تفاده از خوراك دام ب�ا فرمول های جديد 
دس�ت يافته اند كه باعث جلوگي�ری از خروج 
2 هزار ميليارد تومان ارز از كش�ور می ش�ود.

كرمعلی قندالی در نشست خبری با بيان اينكه 
قيمت گوشت شقه در بازار 70 هزار تومان و دام 
زنده ۳5 هزار تومان مناسب است، افزود: با چنين 
قيمتی توليد كننده ضرر نخواهد كرد. توليد دام 
سبك در بين جامعه عشايری بسيار زياد است، 
حتی م��ا نيم نگاهی ه��م به ص��ادرات داريم، به 
طوری كه مصوب شده اس��ت 5 هزار تن ذخيره 
استراتژيك گوش��ت كش��ور از توليد دام سبك 

داخل تأمين شود.
قندالی در پاسخ به س��ؤالی مبنی بر اينكه آيا واقعاً 
توليد دام در استان ها به اندازه ای است كه به گفته 
دامداران مازاد توليد وج��ود دارد، گفت: توليد دام 
سنگين در استان ها رشد بيشتری دارد، به ويژه پس 
از شيوع بيماری كوويد 19 و بسته شدن رستوران ها 
ميزان مصرف كاهش يافته، به همين دليل عرضه 
نسبت به تقاضا بالا رفته است. در حال حاضر قيمت 
نسبت به قبل كاهش يافته و از كيلويی 1۲0 هزار 

تومان به قيمت فعلی رسيده است.
رئيس سازمان عش��اير ايران تأكيد كرد: از نظر ما 
قيمت گوشت گوسفندی ش��قه كيلويی 70 هزار 
تومان مناسب اس��ت و همين الان هم اگر گوشت 
كيلويی 78 ه��زار تومان نياز باش��د آماده تحويل 
هستيم. صحبت های اين مسئول ظاهراً معطوف به 
عرضه گوشت در استان ها و جامعه عشايری بود كه 

قطعاً به دست همه مصرف كنندگان نمی رسد.

  به�ره وری 33 درص�دی جامعه عش�اير 
در استفاده از خوراك دام

قندالی گفت: بهره وری خ��وراك دام در جامعه 
عش��اير با به كارگيری زنجيره گوشت قرمز ۳۳ 
درصد رشد كرده است. پيش از اين برای افزايش 
يك كيلوگرم دام زنده 9 كيلوگرم علوفه مصرف  
می شد كه اين رقم اكنون به 6 كيلوگرم رسيده كه 
معادل ۳۳ درصد افزايش بهره وری در نهاده های 

دامی است.
وی در توضيح افزايش ۳۳ درص��دی بهره وری در 
نهاده های دامی افزود: طی برنامه ای ميزان استفاده 
از كنس��تانتره به جای علوفه خ��ام را به حداكثر 
رس��انديم، ضمن آنكه با به كارگيری كارشناسان 
مجرب در كارخانه ها، فرمول هايی را از بره شيری 

گرفتيم و دام پروری با توليد هشت نوع كنستانتره 
تعريف كرديم كه همه اينها منجر به افزايش توليد به 

ازای مصرف خوراك شد.
قندالی ادامه داد: حدود ۲0 تا ۳0 درصد علوفه خام 
جو بدون هضم از بدن حيوان خارج می ش��ود و با 
تبديل آن به كنستانتره  از پرت خوراك جلوگيری 
و تأثير آن بر افزايش وزن دام بيشتر می شود. سال 
9۴ به ميزان 10 هزار تن كنستانتره در دام جامعه 
عشايری مصرف ش��ده كه اكنون اين رقم به 180 

هزار تن رسيده است.
رئيس سازمان عشاير ايران تأكيد كرد: با اين اقدامات 
دوره پ��روار را هم به پنج ماه كاه��ش داديم كه در 
مجموع اين دو روش باعث جلوگيری از خروج ۲هزار 

ميليارد تومان ارز از كشور می شود.

قندالی با بيان اينكه وضعيت مراتع و علوفه امسال 
به لطف بارندگی بهتر شده است،  گفت:  پيش بينی 
می كنيم توليد گوش��ت امس��ال 15 تا ۲0 درصد 
افزايش يابد. وی ادامه داد:  امسال پيش بينی می شود 
190 هزار تن گوشت در جامعه عشاير توليد شود كه 
بررسی آن نشان می دهد از سال 9۴ سالانه 10 هزار 

تن به اين توليد اضافه شده است.
رئيس س��ازمان عش��اير ايران اظهار داشت: هزار 
ميليارد تومان از سال 9۴ تاكنون از محل صندوق 
توس��عه ملی برای راه اندازی زنجيره گوش��ت در 
تولي��دات جامعه عش��ايری اختص��اص يافته كه 
۴5 درصد آن در س��ال 98 بوده اس��ت. همچنين 
500 ميليارد تومان هم از مح��ل مديريت بحران 
به تشكل ها پرداخت شده تا در راستای راه اندازی 
زنجيره گوش��ت قرمز و افزايش بهره وری نهاده ها 

فعاليت كنند.
قندالی با بيان اينكه به دستور رهبری 18 ميليارد 
يورو از محل صندوق توس��عه ملی برای تأمين 
آب و شبكه در جامعه عشايری اختصاص يافته 
است، گفت: رقم ريالی آن معادل ۲5۳ ميليارد 
تومان بود كه ۴1۳ پروژه در كشور اجرايی شد. 
تا پايان س��ال 98، حدود 90 درصد پروژه ها به 
بهره برداری رسيد و 17 هزار خانوار از آب شرب 
و سالم بهره مند ش��دند. قرار اس��ت امسال هم 
1۳5 ميليارد تومان برای تكمي��ل اين پروژه ها 
و آبرسانی به 8 هزار خانوار تخصيص يابد كه در 
مجموع ۲5 هزار خانوار طی دو سال از آب سالم 

برخوردار می شوند.
وی گفت: شاخص برخورداری جامعه عشاير از آب با 
1۳ درصد افزايش طی دو سال گذشته از 50 به 6۳ 

درصد رسيده است.

بهره وری 33 درصدی جامعه عشاير در استفاده از خوراك دام 

رئیس سازمان عشایر: قیمت مناسب گوشت 70 هزار تومان است

   گزارش 2


